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نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس:

شرط کنترل تورم در بودجه ۱۴۰۱ لحاظ شده است
نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس گفت: شرط کنترل تورم در بودجه ۱۴۰۱ 

لحاظ شده است.
دکتر یحیی ابراهیمی در گفت وگو با ایس��نا، در رابطه با بودجه ۱۴۰۱، اظهار کرد: بودجه 
امسال یک حالت انقباضی دارد و با توجه به وضعیت موجود کشور و ظرفیت هایی که داریم و 

میزان درآمدهایی که امکان وصول آن ها به شکل واقعی وجود دارد، بسته شده  است.
وی ادامه داد: وقتی بودجه به ش��کل درس��تی بسته ش��ود، میزان درآمدها و منابع باید با 

یکدیگر هم خوانی داشته باشد.
ای��ن نماینده مجلس اضافه کرد: به عنوان مثال س��ال های گذش��ته منابع و مصارف خیلی 

هم خوانی نداشت که با کسری بودجه بالایی مواجه شدیم.
ابراهیمی عنوان کرد: ش��رط کنترل تورم در بودجه ۱۴۰۱ سعی شده لحاظ شود که کمتر 
مردم تحت فشار قرار بگیرند، به همین دلیل به نظر دوستانی که با علم اقتصاد آشنایی دارند 

آیتم های در نظر گرفته شده منطقی تر هستند.
وی افزود: منتهی در جاهایی مشکلاتی وجود دارد و منابعی در نظر گرفته نشده و برخی از 
بندها حذف شده اند که این موضوع مشکلاتی را ایجاد کرده و امیدواریم در کمیسیون تلفیق 

و در صحن علنی مجلس این مشکلات برطرف شد.
نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: یکی از مشکلات این 
است که به خاطر گرد کردن بودجه خیلی از کدهای اعتباری دانشگاه ها و مؤسسات اقماری 

را حذف کرده اند.
ابراهیمی گفت: دانش��گاه لرستان اعتباری داشته و دانش��گاه های الشتر، پلدختر، نورآباد و 
کوهدش��ت اقماری بوده اند که امسال دیده نش��ده اند، یا بودجه وزارت بهداشت گلوبال دیده 
ش��ده اس��ت که این امکان سوء استفاده مسئولان خیلی زیاد می ش��ود که ما به این موضوع 

اعتراض داشتیم که چرا برخلاف توسعه آموزش عالی در مناطق محروم کار شده است.
وی اظهار کرد: گذاش��تن اعتبار بصورت گلوبال امکان س��لیقه ای شدن در آن وجود دارد و 

اگر مثل قبل بود بهتر بود.

 افتتاح سامانه انتقال آب از سد آزاد 
در تابستان سال آینده

س�امانه انتقال آب از س�د آزاد به س�د قوچم و تصفیه خانه س�نندج با پیشرفت 
فیزیکی ۴۰ درصد، در صورت تامین اعتبارات تابس�تان سال آینده به بهره برداری 

می رسد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، سامانه انتقال آب از سد آزاد به سد قوچم 
ب��ه طول ۸۸ کیلومت��ر با ظرفیت هفت مترمکعب در ثانیه وظیف��ه دارد آب را با حجم ۱۶۰ 
میلیون مترمکعب در س��ال به دشت های شرق استان انتقال دهد؛ البته در میانه این سامانه 
خط انتقال دیگری به شهر سنندج جهت آب شرب شهر در حال اجراست که در ادامه به این 

موضوع نیز خواهیم پرداخت.
هدف گذاری این س��امانه با توجه به لزوم ارتقای کمی و کیفی آب س��د قش��لاق و افزایش 
کیفیت آب ش��رب سنندج، برنامه ریزی ش��ده و بر همین اساس تصمیم گرفته شد تا سامانه 

خط لوله انتقال آب از سد آزاد به سد قوچم تصفیه خانه سنندج در دستور کار قرار گیرد.
افق این پروژه برای تامین آب شرب ۷۰۰ هزار نفری در سنندج بوده و با احداث این خط 

لوله سالانه ۵۷ میلیون مترمکعب آب به تصفیه خانه شهر سنندج منتقل خواهد شد.
بر اس��اس آخرین اعلام ش��رکت آب و نیروی ایران، پیش��رفت فیزیکی این پروژه تاکنون 
ح��دود ۴۰ درصد بوده و در صورت تامین اعتبار لازم، تابس��تان س��ال آینده به بهره برداری 

خواهد رسید.
سد آزاد نیز در ۷۵ کیلومتری جاده سنندج – مریوان روی رودخانه آزاد واقع شده است. این 
س��د از نوع سنگریزه ای با هس��ته رسی با طول تاج ۵۹۵ متر و ارتفاع ۱۲۵ متر از پی، امکان 

ذخیره سازی ۳۰۰ میلیون مترمکعب آب را دارد.
ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب شهر سنندج افزایش پیدا می کند

 از آنجایی که تصفیه خانه موجود فاضلاب ش��هر س��نندج فاق��د ظرفیت لازم برای تصفیه 
پس��اب این شهر است، شرکت توسعه منابع آب نیرو از سال ۱۳۹۶ اقدام به توسعه و ارتقای 

تصفیه خانه شهر سنندج کرده است.
در بخش توسعه، ظرفیت تصفیه خانه موجود از ۴۶۵ هزار نفر به ۷۰۰ هزار نفر می رسد و در 
بخش ارتقا با جایگزینی روش A۲O به جای لجن فعال و اضافه کردن واحد شیمیایی شاهد 

کاهش و به حداقل رساندن فسفر و نیتروژن در پساب خروجی خواهیم بود.
هر تصفیه خانه شامل بخش های تصفیه فیزیکی، تصفیه بیولوژیکی، گندزدایی و بخش لجن 
است که در حال حاضر بخش گندزدایی و تصفیه فیزیکی به طور کامل به اتمام رسیده و در 
مدار بهره برداری قرارگرفته اس��ت. کارهای ساختمانی بخش تصفیه بیولوژیکی، به طور کامل 
تمام ش��ده و بخش عمده ای از تجهیزات این بخش خریداری و نصب شده که بخش کوچک 
باقیمانده تجهیزات آن آماده ارس��ال به کارگاه اس��ت که با تزریق اعتبار ۱۵۰ میلیارد تومان 

این بخش تا پایان سال ۱۴۰۰ در مدار بهره برداری قرار خواهد گرفت.
در بخش لجن، توس��عه فیلتر پرس انجام ش��ده و واحد پردازش آن پیشرفت ۸۰ درصدی 
دارد و س��اختمان هاضم آن در مرحله خاکبرداری بوده که با تزریق اعتبار ۷۰ تا ۸۰ میلیارد 

تومانی تا پایان شهریور ۱۴۰۱ قابل بهره برداری است.

کاهش ۸۰ درصدی ارزش رمزارزها در ماه های آینده
هفته اول س�ال ۲۰۲۲ برای بیت کوین جالب نبود زیرا این ارز رمزنگاری شده 
۱۱ درصد از ارزش خود را طی چند روز از دس�ت داد و تقریبا ۴۰ درصد کاهش 

نسبت به بالاترین قیمت خود در پاییز گذشته داشت.
به گزارش ایس��نا به نقل از سی بی اس  نیوز، تحلیلگران اظهار کردند: زمزمه های زودتر 
از حد انتظار افزایش نرخ بهره توس��ط فدرال رزرو باعث ش��د بسیاری از سرمایه گذاران 

دارایی های بیت کوین خود را واگذار و به سمت سرمایه گذاری امن تر روی آورند.
در این هفته س��ایر س��که های دیجیتال ازجمله اتریوم و ریپل نی��ز به ترتیب ۱۳.۵ و 
۹ درصد س��قوط کردند. س��رمایه گذاران انتظار دارند این نوسانات بزرگ در سال ۲۰۲۲ 

ادامه یابد.
رایان فرث، برنامه ریز مالی گفت: این بخشی از بازی و ممکن است سرمایه گذاران طی 

چند ماه ۸۰ درصد کاهش را تجربه کنند.
سال ۲۰۲۱، سالی موفق برای سرمایه گذاران ارزهای دیجیتال بود. قیمت بیت کوین در 

نوامبر به ۶۹ هزار دلار و  اتریوم در اکتبر به رکورد ۴۴۰۴ دلار رسید.
اهمیت روزافزون رمزارزها باعث ش��د تا برخی خرده فروشان بزرگ، رمزارز را به عنوان 

ابزاری برای پرداخت بپذیرند.
ش��رکت تجزیه و تحلیل بلاک چین Arcane Research در یادداش��تی تحقیقاتی 
پیش بینی کرد: »در س��ال ۲۰۲۲ ش��اهد تعداد بیشتری از شرکت های رمزنگاری نسبت 
به سال ۲۰۲۱ خواهیم بود که سهام آنها به صورت سهامی عام انجام می شود و چندین 

مورد از آنها ارزشی بیش از ۵ میلیارد دلار خواهند داشت«.
آندریا هاردیس��ون، مدیر پروژه یک ش��رکت گفت: انتظار دارد در س��ال ۲۰۲۲ قیمت 

ارزهای دیجیتال مانند سال گذشته نوسانات زیادی داشته باشد.

مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش:

ذخایر شکر کشور ۲۵ درصد افزایش یافت
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران از افزایش ۲۵ 

درصدی میزان ذخایر شکر کشور نسبت به سال گذشته خبر داد.
ب��ه گزارش ایرنا از  ش��رکت بازرگانی دولت��ی ایران، »حجت براتعل��ی« میزان ذخایر 
اس��تراتژیک ش��کر را مطلوب اعلام کرد و گفت: از آغاز سال تاکنون ۷۴۹ هزار تن شکر 

)خام( وارد شده است.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش ش��رکت بازرگانی دولتی ایران افزود: از ابتدای سال 
تا پایان آذر ماه نیز برای تأمین این کالای اساس��ی، ۲۸۶ هزار تن ش��کر خام خریداری 

شده است.
وی تصریح کرد: در ۹ ماه نخس��ت از س��ال جاری ۴۴۶ هزار تن ش��کر برای مصارف 
عمومی از طریق شبکه های توزیع سراسری، فروشگاه های زنجیره ای، تعاونی ها و ... برای 
مصارف عموم در کش��ور توزیع شده اس��ت که این میزان نیز در مقایسه با سال گذشته 
از رشد برخوردار است. براتعلی افزود: در آذرماه امسال نیز یک هزار و ۳۰۳ تن شکر در 

بازار توزع شده است و نسبت به آذر ۹۹ افزایش داشته است.

اقتصادی:هشتادمین  عصرآزادی / س�رویس 
نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
 آذربایج�ان ش�رقی در اتاق تبریز برگزار ش�د.
به گ�زارش عصرآزادی آنلاین ب�ه نقل از روابط 
عمومی اتاق تبریز، هشتادمین نشست شورای 
گفتگوی دول�ت و بخش خصوص�ی آذربایجان 
شرقی با حضور مسئولان دولتی، قضایی، بخش 
خصوصی و نمایندگان مجلس ش�ورای اسلامی 

در محل اتاق تبریز برگزار شد.
رئی��س ات��اق بازرگانی تبریز در این جلس��ه گفت: 
امیدواری��م ب��ه زودی با سیاس��تی ک��ه دولت جدید 
درپی��ش گرفته، در زمینه تعامل ب��ا دنیا و ارتباط با 
کش��ورهای خارجی بتوانیم چش��م انداز جدیدی در 

توسعه و رشد اقتصادی  کشور داشته باشیم.
یونس ژائله افزود: در بودجه س��ال ۱۴۰۱ رش��دی 
برای کشور در نظر گرفته شده که در این زمینه باید 
برای رش��د اس��تان نیز قدم هایی را برداریم. در این 
زمینه، جلسه ای با حضور نمایندگان استان در محل 
اتاق تبریز به منظور بررسی مشکلات بخش خصوصی 
برگزار و مقرر شد جلسات کارشناسی با کارگروه های 
صنعت و کش��اورزی برگزار شده و روسای کمیسیون 
های مربوطه کش��اورزی  و سایر تشکل ها نیز در این 

جلسات حضور یابند.
وی ادامه داد: در بودجه س��ال آینده موضوعاتی که 
مرتبط با بخش خصوصی در استان اجرا خواهد شد، 
باید با همفکری و همدل��ی دولت و بخش خصوصی 

نوشته شود تا نتیجه مثبت را شاهد باشیم.
رئیس اتاق تبریز با بیان این که در سه ماه گذشته 
شاهد رشد صادراتی خوبی در استان بوده ایم، اظهار 
کرد: این آمار نش��ان می دهد ک��ه وضعیت صادرات 
رو ب��ه بهبودی اس��ت ولی در کنار ای��ن موارد بخش 
خصوصی مش��کلات زیادی دارد البته برای پیگیری 
مش��کلات بخ��ش صنع��ت از س��وی معاون��ت امور 
اقتصادی استانداری آذربایجان شرقی، اقدامات خوبی 

انجام شده است.
ژائله گفت: مشکلات بخش خصوصی در حال حاضر 
در دو حوزه وج��ود دارد. یک بخش جدی مربوط به 
خارج از اس��تان است که در این زمینه مسائل مطرح 
شده در اختیار استان نیست. موضوع تامین بعضی از 
نهاده ها و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی به صنایع اس��تان 

آسیب جدی خواهد زد.
رئی��س اتاق تبری��ز همچنین تاکید ک��رد: موضوع 
ح��ذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تنش نابجایی در بازار ایجاد 
کرده است و همچنین مش��کلات جدی برای تامین 
مواد اولیه واحدهای صنایع غذایی و تبدیلی به وجود 

خواهد آورد که این مس��ایل در دس��ت استان نیست 
ولی در این زمینه این موارد باید در جلس��ات شورای 
گفت و گو مطرح ش��ود تا در قالب نامه ای به تهران 

فرستاده شود.
چال�ش آذربایجان ش�رقی در تامین انرژی به 

خصوص برق و گاز
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی نیز با اشاره به مزایای 
ورود صنای��ع به بورس گفت: زمان��ی که محصولات 
کارخانه های مادر در بورس عرضه می شود به صورت 
طبیعی دس��ت دلالان و واسطه ها قطع می شود که 
در این میان نارضایتی برخی از صنایع از این موضوع 

برای ما مقداری ابهام دارد.
عابدین خرم به ذخایر گندم نیز اش��اره ای داشته و 
گفت: در حال حاضر ذخایر گندم کشور خوب است و 

در این زمینه واردات نیز انجام می شود.
وی با بیان این که یکی از چالش های استان تامین 
انرژی به ویژه در حوزه برق و گاز اس��ت، تاکید کرد: 
غفلت بزرگی در ۱۰ س��ال گذشته اتفاق افتاده است 

یعنی ما یک عقب افتادگی در حوزه برق داریم.
ضرورت راه اندازی نیروگاه های خورشیدی

اس��تاندار آذربایجان ش��رقی ادامه داد: در خصوص 
راه اندازی نیروگاه های انرژی خورش��یدی با شرکتی 
قرارداد بس��ته ایم که این شرکت آماده است برای ۶ 
ماه تا ۵۰ مگاوات تحویل دهد. ما باید از این ش��رکت 
ها اس��تقبال کنی��م که از ما گاز و پس��ت های قوی 

آنچنانی نیز نمی خواهند.
وی افزود: برای مزرعه خورش��یدی تنها مکان نیاز 
اس��ت که در این زمینه منابع طبیعی را موظف کرده 

ایم مکان ها را نیز تامین کنند.
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی در بخ��ش دیگری از 
س��خنان خود گفت: با توجه به بیان��ات مقام معظم 
رهبری که فرموده اند صنعت فرش در کشور ما یکی 
از مهم تری��ن نمادهای فرهنگی، ملی و هنری اس��ت 
ولی امروز متاس��فانه به دلیل مشکلاتی که در کشور 
به وجود آمده است،جایگاه این صنعت در بازار، تولید 

و اشتغال ضعیف شده است.
خرم افزود: باید به صورت ویژه در اس��تان جلسات 
اختصاصی داش��ته باش��یم و ببینیم چه اقداماتی می 

توانیم برای حل مشکلات این صنعت داشته باشیم.
وی ادام��ه داد: س��ن اف��رادی ک��ه در این صنعت 
کار می کنند بس��یار بالا رفت��ه و جوانان دیگر رغبت 
فعالی��ت در این ح��وزه را ندارند. بای��د در این زمینه 

چاره اندیشی شود.
فعال ش�دن مرک�ز پژوهش های ات�اق تبریز 

اتفاق مبارکی است
اس��تاندار آذربایجان شرقی همچنین ضمن تبریک 
برای کس��ب رتبه برتر ش��ورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی در کشور گفت: اخبار اتاق را به دقت 
پیگیری می کنیم که فعال شدن مرکز پژوهش های 
اتاق اتفاق بسیار مبارکی است. اتاق قرارگاه اقتصادی 
اس��ت و اگر بخواهیم یک پایه اساس��ی برای رونق و 
رش��د اقتصادی باش��د، ای��ن موضوع با ح��رف انجام 
نمی ش��ود، باید ببینیم چه اقداماتی را در این زمینه 

باید انجام دهیم. 
خرم اف��زود: این ق��رارگاه اقتصادی بای��د یک مرکز 
بالندگی، پویایی و رش��د اقتصادی در اس��تان باشد به 

طوری که باید در بسیاری از حوزه های اقتصادی مانند 
فرش، صنایع دانش بنیان و گردشگری فعال شویم.

دول�ت تلاش دارد تا بازار مس�کن را از حالت 
سرمایه ای خارج کند

وی با اشاره ای به بخش مسکن نیز گفت: در بخش 
مسکن، طرح جهش مسکن فرصت طلایی ایجاد شده 
به طوری که سرمایه گذاران خیلی خوبی نیز پای کار 
آمدند که عمدتا از بخش خصوصی هس��تند. در این 
میان دولت نیز عزم خود را جزم کرده که بازار مسکن 

را از حالت سرمایه ای خارج کند.
خرم افزود: در حال حاضر در اثر اقداماتی که دولت 
س��یزدهم انجام داده به یک مرحله پایدار رسیده ایم 
که امیدواریم این وضعیت به جایی برس��د که زندگی 

عادی و طبیعی ادامه داشته باشد. 
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی ادامه داد: فعال کردن 
صنعت توریس��م ب��رای دوران پس��اکرونا باید جدی 
دنبال ش��ود که برای این کار یک طرح لازم داریم تا 

شاهد رونق صنعت گردشگری باشیم. 
وی ب��ا بیان این که در بخ��ش معدن یک ظرفیت 
اس��تثنایی داریم، تاکید کرد: بای��د در انجام کارها به 
مرحله ای برس��یم ک��ه برای مثال اگر بع��د از ۶ ماه 
گزارش می دهیم تفاوت را احس��اس کنیم. دولت در 
لایحه س��ال آینده هم برای استان، رشد ۸ درصدی 
را پیش��نهاد کرده که این کار س��ختی است ولی اگر 
مشکلات بخش خصوصی و سرمایه گذاران استان بر 

طرف شود، این موارد دست یافتنی هستند.
خلل ب�ازار موجب تح�ت تاثیر ق�رار گرفتن 

مصرف کننده خانوار می شود
نماینده مردم شهرستان بستان آباد نیز با بیان این 
که در آذربایجان ش��رقی صنایع خوب��ی وجود دارد، 
گفت: اس��تان ما بیشتر مصرف کننده است و این که 
در بحث صنایع غذایی در مصرف ش��کر، روغن و آرد 
ما یک مصرف کننده ویژه هس��تیم در بخش صنف و 
صنعت نیز لازم است تا تدبیری در آمار صورت گرفته 
و نیازها احصا ش��ود و با پشتیبانی استانداری، موارد 
مورد نیاز از تهران درخواس��ت شود چرا که اگر خللی 
در بازار ایجاد ش��ود مصرف کنن��ده خانوار نیز تحت 

تاثیر قرار خواهد گرفت.
غلامرضا نوری افزود: در تاریخ بیمه فرش هیچ گاه 
از طرف دولت پیشنهادی برای بیمه فرش نبوده است 
و تنه��ا نمایندگان مجلس مس��ایل را جا انداختند و 
وارد بودجه کردند. البته در لایحه امس��ال هم چیزی 
خاصی برای این موضوع در نظر گرفته نش��ده ولی ما 
ب��رای تقویت این موضوع در مجلس حتما پیش��نهاد 

می کنیم تا این موارد تقویت شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت کش�ور گفت: برای بهبود و ارتقای 
مدیریت، معاونتی مستقل با عنوان صنایع حمل و نقل در ساختار 

جدید وزارت صمت ایجاد شده است.
ب��ه گزارش ایرنا از وزارت صنعت، معدن و تجارت، »س��یدرضا فاطمی 
امین« در نشس��ت هم اندیش��ی با فعالان اقتصادی حوزه صنایع حمل و 
نقل افزود: برنامه اصلاحی صنعت خودرو در ۹ محور تدوین شده است که 

با اجرایی شدن آن ارتقای این صنعت کلید خواهد خورد.
ظرفیته�ای طرح تامین مالی زنجیره ای و پروژه جریان ش�فاف 

کالا برای فعالان صنایع حمل و نقل
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: طرح تامین مالی زنجیره ای 
و پروژه جریان ش��فاف کالا، ظرفیت های مناس��بی برای فعالان تولید از 

جمله صنایع حمل و نقل ایجاد می کند.
دفتر صنایع ریلی و دریایی راه اندازی شد

وی با بیان اینکه در س��اختار جدید وزارت صمت دفتر صنایع ریلی و 
دریایی ایجاد ش��ده است، گفت: هر سه ماه یکبار مسایل رشته فعالیت ها 

در نشست هم اندیشی با فعالان آن حوزه بررسی و تحلیل می شود.
قیمت ها در حوزه فولاد و سیمان متعادل شد

فاطمی امین در ادامه با اعلام اینکه در تامین مواد اولیه اقدامات خوبی 
انجام گرفت، اضافه کرد: قیمت ها در حوزه فولاد و سیمان متعادل شد.

وی یکی از مزایای ثبت فاکتور در سامانه جامع تجارت را جلوگیری از 
تخلف و قاچاق دانست و تصریح کرد: ثبت فاکتورها مبنای مالیات و ارایه 

پرداخت های بانکی است.
معام�لات حوزه خودرو تا پایان س�ال در س�امانه جامع تجارت 

ثبت می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: ثبت معاملات حوزه خودرو 

تا پایان سال در سامانه جامع تجارت راه اندازی می شود.
با واردات لوکوموتیو مخالفم

فاطمی امین افزود: ب��ا واردات لوکوموتیو مخالفم و نمی گذاریم جایی 

که ظرفیت تولید داریم واردات انجام شود.
برنامه نوس�ازی ناوگان س�نگین تا پایان س�ال یا س�ال آینده 

اجرایی خواهد شد
وزی��ر صمت همچنی��ن با بیان اینکه دفتر ماش��ین آلات کش��اورزی، 
راه س��ازی و معدنی در س��اختار جدید وزارت صمت ایجاد ش��دد، گفت: 
برنامه نوسازی ناوگان سنگین تا پایان سال یا سال آینده اجرایی خواهد 
ش��د. وی تصریح کرد: برای تحقق اهداف چشم انداز افق ۱۴۰۴ باید در 

چند حوزه از جمله صنایع حمل و نقل سرآمد شویم.
پیشنهادات فعالان اقتصادی حوزه حمل و نقل

برپای��ه این گ��زارش، فعالان این ح��وزه پیش��نهاداتی از جمله تعیین 
تکلیف بدهی قطعه سازان به خودروس��ازان، انعقاد قراردادهای بلندمدت 
خودروسازان با قطعه س��ازان، توجه به صنعت دوچرخه برای رسیدن به 
اس��تانداردهای جهانی، هم افزایی با س��ازمان محیط زیست و استاندارد 
برای اخذ مجوزات لازم و به روز رسانی ناوگان حمل و نقل با ظرفیت های 

داخلی را مطرح کردند.
بازنگری قانون اسقاط موتور سیکلت، ضرورت تحقیق و توسعه، ارتقای 
برندینگ، حمایت از صنایع حمل و نقل دریایی و ریلی، حمایت ازصنعت 
ماش��ین آلات راهس��ازی و توجه به خدمات پس از ف��روش نیز از دیگر 

پیشنهادت مطرح شده بود.

وزیر صمت خبر داد:

ایجاد معاونت صنایع حمل و نقل در ساختار جدید وزارت صمت

برگزاری هشتادمین نشست شورای گفتگوی آذربایجان شرقی

رییس مرکز پژوهش های اتاق ایران هشدار داد

ظهور یک رانت جدید در بودجه۱۴۰۱
دو ضامن رسمی و چک ۱۵۰ میلیونی!

تخلف بانک ها در اخذ ضامن برای وام ازدواج

رییس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران می گوید در 
فرایند نهایی شدن بودجه سال ۱۴۰۱، اشکالات و ابهاماتی 
وجود دارد که در صورت نپرداختن به آنها، بستر رانت های 

جدید در اقتصاد ایران شکل خواهد گرفت.
به گزارش ایس��نا، دولت س��یزدهم در نیمه دوم آذر ماه، لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ را به مجلس ارائه کرد. این لایحه که نخستین 
تجربه بودجه نویسی دولت جدید است، در هفته های گذشته در 
مجلس مورد بررس��ی قرار گرفته و نمایندگان فعلا به کلیات آن 

رای مثبت داده اند.
محدودیت ها در تامین منابع مالی، نحوه اجرای قوانین مالیاتی و چگونگی حمایت از فعالان اقتصادی و مردم 
بخشی از دغدغه هایی بوده که در روزهای گذشته از سوی نمایندگان بخش خصوصی در رابطه با لایحه بودجه 

سال آینده مطرح شده و به نظر می رسد این بخش نظرات خاص خود را در این حوزه خواهد داشت.
محم��د قاس��می – رییس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران – در تازه تری��ن اظهارنظر در این رابطه از 
خط��ر ایجاد رانتی جدید در این حوزه خب��ر داده و از نادیده گرفتن بخش خصوصی در فرایند تدوین بودجه 

انتقاد کرده است.
وی  با بیان اینکه اتاق های سه گانه باید موضع هماهنگی درباره بودجه داشته باشند ادامه داد: نگاه ارباب-

رعیتی دولت در بودجه ۱۴۰۱ تش��دید ش��ده است. برخلاف س��ال های قبل که بخش خصوصی ولو به شکل 
صوری دعوت می شد، امسال در فرآیند تدوین بودجه از اتاق های سه گانه هیچ دعوتی در ستاد تدوین بودجه 

به عمل نیامد.
او ادام��ه داد: نکت��ه مهم اینکه در بند الف تبصره ۱۸ به منظور توس��عه س��رمایه گذاری ها بر مبنای آمایش 
س��رزمینی دولت تصمیم گرفته صندوق کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و عدالت ایران با ۳۱ صندوق 
اس��تانی تابعه تغییر دهد. منبع مالی همه طرح ها در سطح استان و نظارت بر حسن اجرای طرح ها با شورای 
برنامه ریزی استان است. به نظر می رسد ممکن است توزیع رانت در شهرستان ها و استان ها از این محل اتفاق 

بیفتد.
قاسمی تأکید کرد: در واقع دولت قصد دارد از محل افزایش قیمت سوخت و از محل افزایش مالیات ها پول 
را از جیب مردم برداشته و به صندوقی در استان ها واریز کند تا استاندار به عنوان رئیس شورای برنامه ریزی 

و توسعه استان اشتغال و رشد ایجاد کند.
بر اساس گزارش پایگاه خبری اتاق ایران، او با تأکید بر اینکه این نگاه ها، نگاه دولت گرایانه است بیان کرد: 
برای اولین بار حتی یک بار هم عبارت بخش خصوصی در لایحه بودجه نیامده است. برخلاف سال های قبل 
که دست کم عبارت مشارکت عمومی-خصوصی را به کار می بردند امسال آن هم حذف شده و هیچ اسمی از 

بخش خصوصی برده نشده است اما به جای آن از عبارت غیردولتی استفاده کرده اند.

در ش�رایطی ک�ه بان�ک مرکزی ب�ر اعط�ای وام 
قان�ون  وف�ق  وثای�ق  اخ�ذ  چارچ�وب  در  ازدواج 
تاکید کرده اس�ت ام�ا برخی از بانک ه�ا دو ضامن 
رس�می و چ�ک ی�ا س�فته ۱۵۰ میلیون�ی از زوج ها 
 درخواس�ت می کنن�د که برخ�لاف بنده�ای قانون

است.
به گزارش ایس��نا، سخت گیری های بانک ها در پرداخت 
وام ازدواج ب��ه خصوص در زمینه معرفی ضامن موضوعی 

اس��ت ک��ه اغلب زوج ه��ای ایرانی با آن درگیر ش��ده اند و با تع��دد س��نگ اندازی بانک ها در این 
زمین��ه، بان��ک مرکزی در ابتدای ماه گذش��ته در نامه ای به بانک ها نس��بت به بررس��ی و اعطای 
 وام ازدواج در چارچوب اخذ وثایق وفق قانون مربوطه تاکید کرده و خواس��تار تس��ریع در این امر

شد. 
اما گزارش های میدانی و مواردی که متقاضیان وام ازدواج با ایس��نا مطرح کرده اند، حاکی از آن 
است که بانک ها برای پرداخت این وام ضمانت را طبق قانون درخواست نمی کنند و در اکثر موارد 

از زوج ها دو ضامن رسمی به همراه چک یا سفته ۱۵۰ میلیونی می خواهند. 
شرایط عجیب و غریب بانک ها برای ضمانت

یک��ی از متقاضی��ان وام ازدواج می گوید که یک بانک برای وام ازدواج ۱۰۰ میلیونی دو راه پیش 
روی او قرار داده اس��ت؛ اینکه یک ضامن رس��می با حقوق ۱۰ میلیون تومان که تا ۱۰ سال دیگر 
بازنشس��ته ش��ود، معرفی کند. همچنین، یک جواز کسب و سفته ۱۰۰ میلیونی با امضای صاحب 

جواز نیز تحویل دهد.
پیش��نهاد دوم بانک برای ضمانت وام این است که متقاضی یک ضامن بازنشسته دارای دو خانه 
سند دار با حقوق ۱۰ میلیون تومان به همراه گواهی کسر از حقوق معرفی کند و این فرد یکی از 

خانه های متعلق به خود را اجاره داده و کد رهگیری داشته باشد. 
ع��لاوه ب��ر این، یک جوان ایرانی رون��د اخذ ضامن برای پرداخ��ت وام ازدواج در یکی از بانک ها 
اینگونه ش��رح می دهد که بانک از وی دو ضامن کارمند به همراه دو چک ۱۵۰ میلیونی و س��فته 

درخواست کرده است.
همچنین، ش��خص دیگری از اینکه بانک برای وام ۱۴۰ میلیونی ازدواج از او و همس��رش ۲۰۰ 

میلیون سفته و ۱۵۰ میلیون تومان چک خواسته گله دارد. 
طب��ق ای��ن گزارش، اخذ دو ضامن رس��می یا کارمند و چک یا س��فته ۱۵۰ میلی��ون تومانی از 

گله های پرتکرار متقاضیان وام ازدواج است. 


